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 У ЦЕНТРІ УВАГИ 
 

Глава держави вніс до Верховної Ради України проект Закону 

України «Про засади запобігання і протидії корупції в Україні» 
 
Президент України В. Янукович вніс до Верховної Ради України проект 

Закону України «Про засади запобігання і протидії корупції в Україні». 
Глава держави неодноразово наголошував, що боротьба з корупцією – життєво 

необхідна справа, оскільки це явище загрожує національній безпеці та 
конституційному ладу в Україні. 

Внесений законопроект передбачає упровадження дієвих механізмів для 
запобігання виникненню корупції, усунення причин та умов, які її породжують. 

Даний законопроект розроблений Національним антикорупційним комітетом за 
активної підтримки Міністерства юстиції України. Також при підготовці проекту 
враховані пропозиції, які були висловлені фахівцями, науковцями та практиками. 

Цей проект отримав схвальні відгуки з боку експертів Групи країн проти 
корупції Ради Європи (GRECO), яка відповідно до Плану дій Україна – ЄС контролює 
виконання взятих Україною на себе зобов’язань. Положення законопроекту також 
узгоджуються з положеннями Конвенції ООН проти корупції.  

Враховуючи актуальність розгляду даного законопроекту, глава держави 
звернувся до Верховної Ради України з проханням розглянути цей проект як 
невідкладний з метою найскорішого його прийняття парламентом. 

21 грудня Верховна Рада скасувала ряд законів щодо запобігання та протидії 
корупції. За відповідне рішення проголосували 263 депутати. 

Зокрема, згідно з рішенням парламенту, втратили чинність закон про засади 
запобігання та протидії корупції та закон про відповідальність юридичних осіб за 
вчинення корупційних правопорушень. 

Як зазначив перший віце-спікер А. Мартинюк, таке рішення необхідно було 
ухвалити, щоб парламент розглянув президентський проект закону про засади 
запобігання та протидії корупції. 

За включення президентського законопроекту до порядку денного Верховної 
Ради проголосували 268 депутатів. 

А. Мартинюк зазначив, що цей законопроект може бути розглянутий у 
першому читанні або у вівторок, 21 грудня, або у четвер, 23 грудня (Офіційне 
інтернет-представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. 
– 17.12; Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 21.12). 

 
 
Кабінет Міністрів вніс у Верховну Раду законопроект про заходи 

щодо законодавчого забезпечення реформування пенсійної системи 
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Кабінет Міністрів вніс у Верховну Раду законопроект про заходи щодо 

законодавчого забезпечення реформування пенсійної системи. 
Документ зареєстровано у Верховній Раді ще 13 грудня. 
Законопроектом пропонується «поступово підвищити пенсійний вік для 

жінок з 55 до 60 років, щорічно збільшуючи його на шість місяців кожного року, 
починаючи з 1 лютого 2011 р., для чоловіків, що працюють на державній службі, – 
до 62 років з 2013 р.». 

«Поступово підвищити вік для жінок, для одержання державної соціальної 
допомоги з 58 до 63 років», – ідеться в документі. 

Крім того, планується підвищити нормативну тривалість страхового стажу 
для призначення пенсії за віком у мінімальному розмірі з 20 років для жінок та            
25 років для чоловіків, до, відповідно, 30 та 35 років для новопризначених пенсій. 

Пропонується також підвищити мінімально необхідний страховий стаж для 
одержання пенсії за віком з 5 до 15 років. 

Кабмін пропонує встановити максимальний розмір пенсії на рівні 12 розмірів 
прожиткового мінімуму для осіб, які втратили працездатність. 

Крім того, законопроектом передбачено підвищення рівня пенсійного 
забезпечення працівників бюджетної сфери, «передбачивши виплату їм 
одноразової грошової допомоги при виході на пенсію у розмірі 10 призначених 
місячних пенсій».  

Як заявив голова Верховної Ради України В. Литвин, 24 грудня під час 
години запитань до уряду віце-прем’єр-міністр – міністр соціальної політики             
С. Тигіпко надасть депутатам вичерпну інформацію про підготований проект і 
відповість на їх запитання. Після цього, вважає В. Литвин, проект пенсійної 
реформи потрібно опублікувати для широкого обговорення, «аби не наламати 
дров». «Це документ, який зачіпає глибинні пласти людського життя, – підкреслив 
він. – І з урахуванням того, які будуть оцінки, підходити до цього документа» 
(Офіційний веб-сайт Верховної Ради України (http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 
20.12; Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 
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АНАЛІТИЧНИЙ РАКУРС  
 

О. Рябоконь, мол. наук. співроб. 
 

Украинско-российское сотрудничество 

в сфере атомной энергетики 
 
За последний год украинско-российское экономическое сотрудничество 

вышло на новый качественный уровень во многом благодаря усилиям властей 
двух стран. Среди множества экономических вопросов власти Украины и России 
особое внимание уделяют топливно-энергетической сфере, а наиболее ощутимого 
прогресса им удалось добиться в области ядерной энергетики.  

Прагматичная политика президента В. Януковича и Премьер-министра            
Н. Азарова на российском направлении уже принесла Украине ощутимые 
дивиденды во многих отраслях экономики, даже на рынках стратегических 
партнеров РФ. Например, по итогам визита в Украину Президента Казахстана            
Н. Назарбаева            14–15 сентября стало известно, что Украина может получить 
серию очень крупных контрактов по модернизации энергетики в этой республике. 
Возможно участие нашей страны в сооружении Балхашской АЭС, реконструкции 
ряда действующих ГРЭС и строительстве новых ТЭС. Кроме того, 
разрабатывается план трехстороннего (с участием РФ) сотрудничества по добыче 
в Казахстане урана.  

Однако, чтобы увеличить энергетический потенциал самой Украины, 
правительство Н. Азарова хочет начать ряд новых и весьма масштабных 
инфраструктурных проектов. Помимо того, что планируется введение второго и 
третьего агрегатов Днестровской гидроаккумулирующей электростанции в            
2012–2013 гг., а также строительство парогазовой электростанции (за счет 
китайских инвестиций) и пуск первой солнечной электрической станции (с 
привлечением инвесторов из Австрии), основные силы Кабмин решил 
сконцентрировать на развитии атомной энергетики.  

Атомная энергия – это то, что следует относить к самым передовым, высоким 
технологиям, которые позволят многим странам развиваться в ближайшие 
десятилетия в условиях истощения прочих источников. Действующие в Украине 
четыре атомные станции и крупнейшие в Европе месторождения урана – это тот 
потенциал, на котором Украина сохраняет шансы войти в постиндустриальное 
будущее.  

Это самая дешевая энергия, доступная миру на сегодня. Никакие ныне 
существующие и даже разрабатываемые виды альтернативной энергетики не 
могут и, по-видимому, в ближайшие десятилетия не смогут превысить дешевизну 
мирного атома. В более далекой перспективе возможно появление термоядерных 



 5

станций (в настоящее время на юге Франции запущен международный проект 
строительства экспериментального термоядерного реактора (ИТЭР), который 
финансируют совместно Китай, Россия, США, Япония, Индия, Корея и Евросоюз. 
Термоядерный реактор намного безопаснее обычного ядерного. В то же время, 
предполагается, он позволит производить энергии на несколько порядков больше, 
чем обычные АЭС). 

Развитие ядерных технологий в ближайшие лет 20 обещает появление новых 
сфер их применения. Например, в медицине (т. н. ядерная медицина) – с целью 
профилактики и выявления многих тяжелых заболеваний. А также в экологии – 
для утилизации промышленных отходов и полной очистки газов, выбрасываемых 
в атмосферу.  

Четверть века назад, в связи с Чернобыльской аварией некоторые страны, 
даже из числа Ядерного клуба, стали сдержанно относиться к атомной энергетике, 
а то и вовсе заморозили проекты. Однако спустя годы рост цен и исчерпание ряда 
крупных месторождений нефти и газа вновь возродили массированные 
инвестиции в АЭС во всем мире. В ближайшие пять-десять лет в разных странах 
задекларирован ввод более чем 100 новых атомных реакторов.  

Не только в странах, давно развивающих атомную энергетику, но и в 
развивающихся намечен массовый ввод атомных станций. По данным японского 
Агентства природных ресурсов и энергетики, если после 1990 г. в Индии было 
построено 12 АЭС, в Китае – 11, а в России – только одна, то в ближайшие годы 
Индия задекларировала намерения ввести еще 11 новых энергоблоков на 
действующих и новых АЭС, Китай – 30, а Россия – 40.  

На территории США АЭС не возводили с конца 1970-х годов., но теперь в 
официальных планах – строительство 33 атомных энергоблоков. Так или иначе, но 
в специалистах по строительству и эксплуатации новых станций, а также в уране 
очень скоро будет остро нуждаться и немалая группа государств, которые мирный 
атом только собираются осваивать.  

В отдельных странах, например Франции, АЭС уже сейчас обеспечивают            
80 % всей потребляемой энергии. Четыре действующие украинские АЭС, 
вырабатывают всего около 50 % электроэнергии в стране. Избыток электричества 
позволяет его экспортировать. Но в условиях дорогого импортного газа и нефти 
Украине уже пора подумать о переводе как можно большей части собственного 
энергопотребления на мирный атом.  

Однако сегодня даже на отечественных АЭС урана собственной добычи – 
только треть, больше пока не добывается. А самое удивительное в том, что, если 
верить официальным отчетам, по запасам урана Украина занимает шестое месте в 
мире. И первое – в Европе.  

Добычей урана занимается Восточный горно-обогатительный комбинат 
(ВостГОК), активы которого (шахта «Смолинская» – 60 % добычи урана в стране, 
«Ингульская» – 40 %) находятся в Днепропетровской и Кировоградской обл.            
С Гидрометаллургического завода при ВостГОКе в Желтых Водах готовый уран 
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направляется на российское предприятие «ТВЭЛ», откуда после обогащения 
возвращается на украинские АЭС. Таким образом, на территории Украины 
проходит первая стадия ядерного цикла.  

В последние месяцы сдвинулся, наконец, с мертвой точки проект, к которому 
Украина готовилась уже давно. 27 октября в Киеве во время рабочего визита в 
Украину премьер-министра Российской Федерации В. Путина состоялось седьмое 
заседание Комитета по вопросам экономического сотрудничества украинско-
российской межгосударственной комиссии. Среди девяти двусторонних 
документов, подписанных по итогам заседания комитета, одним из ключевых был 
протокол, в котором отражены все существенные договоренности. Значительная 
часть этого документа посвящена вопросам сотрудничества в топливно-
энергетичеческом комплексе, среди которых особое место занимает атомная 
энергетика.  

В рамках заседания комитета топливная компания «ТВЭЛ» госкорпорации 
«Росатом» и украинский государственный концерн «Ядерное топливо» подписали 
соглашение о создании на территории Украины предприятия по производству 
ядерного топлива для реакторов типа ВВЭР-1000. Соглашение подписали 
президент «ТВЭЛ» Ю. Оленин и генеральный директор украинского госконцерна 
«Ядерное топливо» Т. Амосова. 

Напомним, что летом этого года в Украине был проведен конкурс по отбору 
технологии и партнера по строительству завода по производству ядерного 
топлива. В нем приняли участие американская компания «Westinghouse» и 
российская «ТВЭЛ». Решением Кабинета Министров от 22.09.10 г. победителями 
конкурса были признаны россияне, которые выразили готовность инвестировать в 
строительство завода собственные средства.  

Строительство первой очереди предприятия планируется завершить в 2013 г. 
К этому времени завод должен иметь возможность выпускать топливные стержни 
и тепловыделяющие сборки (ТВС) в эквиваленте 200 т урана в год. К 2017 г. 
предприятие должно начать производство топливных таблеток в эквиваленте 400 т 
урана в год, а в 2020 г. – нарастить производство топливных стержней и ТВС до 
эквивалента 400 т урана в год, т. е. наладить полный цикл изготовления 
тепловыделяющих сборок.  

В документе подтверждено обязательство «ТВЭЛ» передать Украине до             
2020 г. технологии всех переделов изготовления ядерного топлива, обеспечивать 
технологическое сопровождение и обучение персонала. Российский 
производитель обязался поставлять на завод все недостающие компоненты и 
комплектующие и обеспечивать услуги по обогащению урана.  

При сооружении завода ТВЭЛ будет внедрять новейшие технологии, уровень 
которых даже превысит оснащенность не только действующих российских 
предприятий этой компании, но и большинства подобных в Европе. Допускается 
также возможность покупки Украиной доли в одном из российских 
обогатительных комбинатов.  
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Стоимость сооружения объекта, как ожидается, составит 300 млн долл. 60 % 
суммы будет профинансировано за счет прямых российских инвестиций, 
остальную часть покрывает украинское правительство. Правда, уже сейчас 
«ТВЭЛ» предлагает обеспечить кредит от одного из российских банков на полную 
стоимость объекта.  

Завод может быть введен в эксплуатацию в 2013 г., при условии, что 
украинская сторона сделает ускоренный выбор и утверждение площадки для 
размещения предприятия, разработку ТЭО проекта. Кроме того, в соглашении 
подчеркивается важность своевременного получения украинской стороной 
лицензий и разрешений компетентных органов на строительство, квалификацию и 
эксплуатацию предприятия.  

Также стороны планируют согласовать, подписать и утвердить в атомных 
ведомствах двух стран укрупненный план мероприятий по реализации проекта, а 
также приступят к созданию и регистрации совместного предприятия, в котором 
украинская уполномоченная организация будет владеть пакетом 50 % плюс одна 
акция. В соглашении отдельно оговорена перспектива поставок продукции завода на 
рынки третьих стран.  

Однако этим проектом планы сотрудничества с РФ не заканчиваются. ЗАО 
«Атомстройэкспорт», российский генподрядчик строительства АЭС за пределами 
России, выиграло тендер на выбор типа реакторной установки для строительства 
третьего и четвертого энергоблоков Хмельницкой АЭС. Они также будут 
сооружаться за счет российских кредитов.  

Украина планирует достроить их до 2017 г. В результате за счет атомной 
энергетики можно будет покрывать до 60 % энергопотребления (против 
нынешних 50 %). Также НАЭК «Энергоатом», эксплуатирующая все украинские 
АЭС, и «Росатом» договорились о создании консорциума по производству в 
Украине оборудования для АЭС.  

Президент НАЭК «Энергоатом» Ю. Недашковский сообщил, что ОАО 
«Киевский научно-исследовательский и проектно-конструкторский институт 
«Энергопроект» завершил подготовку технико-экономического обоснования 
(ТЭО) строительства двух блоков Хмельницкой АЭС.  

«Технически разработка завершена. Сейчас мы получаем и изучаем 
материалы, которые для нас разработал Киевский “Энергопроект”, идет 
внутренняя экспертиза, доработка», – сказал Ю. Недашковский. Затем ТЭО 
направят в «Укринвестэкспертизу», где оно пройдет экологическую, 
инвестиционную экспертизу, и на утверждение КМ. «Энергоатом» также должен 
провести общественные слушания и консультативный референдум. После этого 
весь пакет документов передается в парламент для принятия соответствующего 
закона, разрешающего строительство.  

Ю. Недашковский добавил, что параллельно готовятся кредитные, 
гарантийные и контрактные соглашения на изготовление реакторных установок и 
оборудования с длительным циклом производства.  
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По его данным, кредитный комитет «Сбербанка России» 25 декабря рассмотрит 
вопрос о выделении НАЭК кредита в размере 1 млрд долл. на строительство двух 
блоков Хмельницкой АЭС. Еще 200 млн долл. должна обеспечить украинская 
сторона.  

Глава компании разъяснил, что средства пойдут на закупку оборудования с 
длительным циклом изготовления (например, корпуса реакторов). 
Соответствующие контракты подпишут в 2011 г. Общая сумма строительства двух 
блоков будет определена после подготовки ТЭО, которое уже разработано, но 
пока не принято «Энергоатомом».  

Ю. Недашковский также сообщил, что в проект Госбюджета Украины на 
2011 г. включены государственные гарантии для получения кредита «Сбербанка 
России» на 1 млрд долл. «Гарантии прописаны общей строкой. Теперь нам надо 
получить документ от правительства, что мы входим в перечень организаций, 
которым выдаются эти гарантии», – объяснил он.  

Из-за дефицита средств в 2009 г. «Энергоатом» выполнял только 
первоочередные работы по консервации конструкций на площадках третьего и 
четвертого блоков ХАЭС. 2010 г. был «прорывным» по этому проекту, так как 
подписано украинско-российское межправительственное соглашение о 
сотрудничестве в строительстве блоков, сказал глава НАЭК.  

Также в свете того, что 10 декабря коллегия Государственного комитета 
ядерного регулирования Украины одобрила сверхпроектную работу первого и 
второго блока Ровенской АЭС типа ВВЭР-440 в течение следующих 20 лет,            
Ю. Недашковский не исключил, что Украина предложит РФ рассмотреть 
возможность совместного производства топлива для этого типа реакторов на 
украинской территории.  

Он объяснил, что при переговорах по сборочному производству 
тепловыделяющих сборок «Энергоатом» не мог вести речь о двух реакторах 
ВВЭР-440, которые эксплуатируются только на РАЭС, так как не было 
положительного решения ГКЯРУ о продлении сроков их работы. Такая 
возможность появилась после получения лицензии.  

Ю. Недашковский отметил, что эти блоки в любом случае будут обеспечены 
топливом. По его словам, такой пункт содержится в подписанном в этом году 
долгосрочном контракте между НАЭК «Энергоатомом» и ОАО «ТВЭЛ». 
Документ предусматривает возможность замещения российского топлива 
сборками, собранными на украинском заводе по оссийской технологии. 

Кроме того, по словам Ю. Недашковского, Украина и РФ завершили 
подготовку долгосрочного соглашения о сотрудничестве в срфере обращения с 
отработанным ядерным топливом. Соглашение не содержит жестких обязательств 
украинской стороны. «Оно предполагает, что мы будем вывозить топливо только 
под наши потребности», – разъяснил глава компании. «Срок у него достаточно 
приемлемый для нас. Информация конфиденциальная, но документ попадает под 
определение долгосрочного», – уточнил он. По его словам, переговоры ведут 
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«Энергоатом» и структурное подразделение «Росатома», координирующее 
деятельность ПО «Маяк» и Красноярского горно-химического комбината.  

Президент «Энергоатома» напомнил, что Украина планировала в 2012 г. 
построить централизованное хранилище для отработанного ядерного топлива.            
«К 2012 г., скорее всего, не успеем. Мы еще не корректировали эти сроки, но пока, 
к сожалению, никак не можем провести законопроект», – объяснил            
Ю. Недашковский.  

Компания ведет подготовительные работы и финансирует разработку 
конструкции опытного образца контейнера для топливных кассет, устранение всех 
технических вопросов. Holtec (американский подрядчик) впервые реализует этот 
проект для наших реакторов. Там очень много было технических проблем, они на 
сегодня практически все решили», – добавил руководитель «Энергоатома». По его 
словам, активная фаза строительства начнется после принятия закона, когда Holtec 
обеспечит финансирование.  

«До момента, пока хранилище заработает – оно какое-то время будет 
проходить опытную эксплуатацию – надо что-то делать с облученным топливом, а 
в 2010 г. заканчивается контракт с Россией», – констатировал Ю. Недашковский. 
Он уверен, что новый документ начнет действовать с 2011 г. Кроме того, согласно 
российскому законодательству, на каждую поставку отработанного ядерного 
топлива в Россию необходимо будет заключать отдельные контракты.  

В 2010 г. Украина осуществила два рейса по вывозу отработавшего ядерного 
топлива в РФ. Один перенесен на 2011 г. из-за смещения ремонта блока. План на 
2011 г. будет верстаться после подписания соглашения.  

Наконец, в результате длительных согласований Украина получила 10 % акций в 
российском Международном центре по обогащению урана. Это еще один очень 
крупный проект, который, судя по всему, сулит серьезные дивиденды в будущем.  

Напомним, согласно договоренностям о режиме нераспространения РФ 
несколько лет назад запустила проект Международного центра по обогащению 
урана (МЦОУ) в Ангарске (Иркутская обл.). РФ и МАГАТЭ подписали 
соглашение о создании на территории России гарантийного запаса 
низкообогащенного урана. Документ призван обеспечить надежность поставок 
ядерного топлива государствам МАГАТЭ, которые не могут по некоммерческим 
причинам приобретать на мировом рынке топливо для АЭС, но хотели бы 
приступить к использованию мирного атома.  

Готовое топливо из Ангарска будет предоставляться по запросу МАГАТЭ и 
далее передаваться заказчику. Поставками уже заинтересовались десятки стран, 
где возводятся либо в ближайшие годы будут возводиться новые реакторы. Среди 
них – Индия, Бельгия, Южная Корея, Канада, Болгария и Словакия. Украина де-факто 
подключилась к очень перспективному проекту, который в будущем может замкнуть 
на себе серьезную долю глобальных поставок готового ресурса для АЭС.  

Стоит отметить, что сегодня все существующие в мире типы промышленных 
и энергетических реакторов работают с критическими сборками топлива. 
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Экономика их эксплуатации сильно зависит от мер соблюдения безопасности, 
которые повышают капиталоемкость атомной энергетики. Переход мировой 
атомной энергетики на работу с реакторами четвертого поколения прогнозируется 
на 2010–2030 гг. Страны, которые к этому времени не успеют обеспечить себе 
доступ к закупке или разработке реакторов нового поколения, работающих на 
низкообогащенном топливе, будут вынуждены отказаться от использования 
устаревших технологий, и увеличить свою зависимость от ТЭС и импорта 
природного газа.  

Объединение украинского и российского атомно-промышленных комплексов 
на базе генерации, энергетического машиностроения и ядерно-топливного цикла 
даст преимущества обеим странам, создаст «очень серьезного игрока» на мировом 
рынке. Такое мнение высказал вице-президент ОАО «ТВЭЛ» В. Константинов.  

Он напомнил, что «ТВЭЛ» полностью обеспечивает потребности            
76 энергетических реакторов в России и 15 в странах Европы и Азии (17 % 
мирового рынка), 30 исследовательских реакторов в мире. Услуги «ТВЭЛ» по 
обогащению урана обеспечивают 45 % потребности мирового рынка.  

«Вопросы переноса части фабрикационных производств в Украину волновали 
нас достаточно давно. В 2008 г. мы передали в Украину технологии производства 
хвостовиков и головок – части топливной сборки. Подписание долгосрочного 
контракта на поставку топлива и победа в тендере на строительство завода вывели 
наши взаимоотношения в области ядерно-топливного цикла на новый уровень. 
Сегодня созданы условия, чтобы проект по созданию завода в Украине 
осуществлялся динамичными темпами и был завершен в определенные сроки», – 
отметил В. Константинов. По его информации, стоимость сооружения завода 
составит свыше 300 млн долл.  

«ТВЭЛ» сегодня готов к временному снижению загрузки российских 
фабрикационных мощностей. В. Константинов объяснил, что это связано с планами 
по преобразованию «ТВЭЛ» в научно-производственную компанию, которая будет 
разрабатывать и продавать новые технологии, производить оборудование, поставлять 
услуги по обогащению урана и др.  

По словам В. Константинова, при создании в Украине производства ядерного 
топлива «ТВЭЛ» выйдет на новый уровень своего развития и поэтому 
заинтересован в успешной реализации этого проекта. «Завод нам нужен, потому 
что здесь можно внедрить технологии, которые даже превышают уровень 
предприятий «ТВЭЛ». Европейские производители ядерного топлива сейчас 
признают, что уровень автоматизации на предприятиях «ТВЭЛ» на 20 % выше, 
чем на западных заводах. А в Украине мы постараемся сделать еще лучше», – 
сказал вице-президент компании.  

Интерес «ТВЭЛ» к строительству завода в Украине подкрепляется еще и тем, 
что компания получит дополнительную возможность работы с европейскими 
заказчиками, которые стремятся диверсифицировать источники поставок ядерного 
топлива. К тому же сейчас новые энергоблоки намереваются строить страны, не 
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имеющие опыта эксплуатации атомных станций, и поставки топлива из разных 
источников могут быть для них «интересным решением».  

При строительстве завода на территории Украины страна будет получать 
собственное топливо с собственного предприятия, что важно с точки зрения 
национальной безопасности. Украина также получит лицензированную технологию. 
Руководство «ТВЭЛ» акцентирует внимание на таких положительных моментах для 
Украины, как технологическая независимость, доступ к передовым инновационным 
технологиям, поддержание производства на высоком технологическом уровне.  

Советник Премьер-министра А. Болкисев считает, что строительство завода 
вместе с Россией – это плюс для экономики Украины. «То что конкурс выиграли 
россияне – это правильно. Они передают современную технологию», – отметил 
он, напомнив, что Украина и Россия уже пытались создать такое совместное 
предприятие, но безуспешно. «Теперь главное – довести этот проект до конца», – 
подчеркнул он.  

Вице-президент Украинского ядерного общества С. Барбашев обратил 
внимание на то, что украинские АЭС и предприятия по добыче и переработке 
урановой руды «завязаны» на российские технологии. «Поэтому в наших 
кризисных условиях разумно идти по пути кооперации с Россией и строить такой 
завод по российскому проекту: там уже есть наработки, проведены многолетние 
испытания», – сказал эксперт.  

Подписанное соглашение предполагает совместный экспорт продукции 
украинского предприятия на европейский рынок для реакторов российской 
конструкции. С. Барбашев не исключает, что в перспективе, после 
лицензирования в Европе топлива для реакторов PWR, «ТВЭЛ» сможет открыть 
на украинском заводе производственную линию «ТВС-Квадрат». Это даст 
возможность Украине стать полноправным игроком на мировом рынке ядерного 
топлива и для реакторов западного дизайна.  

Эксперты подчеркивают, что строительство завода в Украине по российской 
технологии позволит экономить значительные суммы на транспортировке. По 
мнению С. Барбашева, сэкономленные средства Украина может направить на 
повышение безопасности АЭС.  

Первый заместитель председателя правления – технический директор ОАО 
«Укратомэнергострой» Г. Фостиков считает, что сейчас Украина должна в первую 
очередь определиться с конкретным местом размещения предприятия, поскольку 
приступить к детальной разработке ТЭО можно только после окончательного 
выбора площадки.  

Г. Фостиков отметил, что важным условием достижения экономической 
эффективности производства является максимальная загрузка предприятия, что 
требует исключения из украинского рынка других поставщиков ядерного топлива. «В 
противном случае, завод столкнется с проблемой неполной загрузки мощностей, что, 
безусловно, скажется на рентабельности производства и окупаемости инвестиций», – 
уверен он.  
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Специалисты подчеркивают, что сотрудничество с Россией является 
обоснованным с экономической и технической точек зрения. Украинские атомные 
энергоблоки традиционно обеспечивались только российской продукцией, 
украинские специалисты имеют большой опыт обращения с российским топливом, 
персонал станций опирается на российскую научную базу.  

Бывший председатель Государственного комитета Украины по 
использованию ядерной энергии М. Уманец отметил: «Российская корпорация 
значительные средства вкладывает в научные разработки, модернизацию своей 
продукции, повышает ее эксплуатационные и технические характеристики в 
условиях повышения безопасности и надежности ядерного топлива». Топливо 
«ТВЭЛ» лицензировано в Украине, имеет высокую степень референтности, 
отсутствуют рекламации со стороны НАЭК «Энергоатом».  

«В то же время конкуренты, которые стремятся сегодня выйти в российский 
сегмент ядерного топлива, рассматривают данное направление бизнеса как 
второстепенное. Поэтому, в отличие от российского поставщика, они не уделяют 
должного внимания совершенствованию топливных кассет для ВВЭР, повышению их 
эксплуатационных характеристик», – полагает М. Уманец. Кроме того, кассеты 
производства «ТВЭЛ» на 20–30 % дешевле продукции других производителей.  

М. Уманец уверен, что если бы Украина выбрала нероссийскую технологию, 
то возник бы риск ее морального старения, и через несколько лет производство 
стало бы неэффективным.  

Подытоживая результаты анонсированной в начале 2010 г. Президентом            
В. Януковичем интеграции перспективных украинских и российских отраслей за 
год на примере отечественной атомной промышленности, следует отметить, что 
этот процесс уже дает весьма ощутимый и позитивный эффект. Продолжение 
тесного сотрудничества с российскими компаниями, которые являются де-факто 
глобальными корпорациями, может послужить трамплином как для выхода из 
кризисного состояния украинской энергетической отрасли, так и открывает 
украинской стороне перспективу укрепления позиций на таком очень 
прибыльном, но довольно политизированном рынке как ядерная энергетика.  
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АКТУАЛЬНА ПРЕС-КОНФЕРЕНЦІЯ 
 

С. Горова, влас. кор. СІАЗ 
 
Чи вирішать мігранти проблему зменшення трудових ресурсів? 

 
Напередодні Міжнародного дня мігранта представництва Міжнародної 

організації праці (МОП) та Міжнародної організації з міграції (МОМ) в Україні 
презентували останні факти, цифри та тенденції у сфері міграції, опубліковані у звіті 
МОМ щодо міграції, у доповіді МОМ «Світ праці» та в глобальному звіті МОП про 
заробітну плату 2010–2011 гг. 

Відповідно до звіту, останніми роками міжнародні кордони перетнули             
214 млн людей. Протягом останніх десятиліть ця цифра суттєво зросла (порівняно зі 
191 млн у 2005 р.) й до 2050 р. кількість міжнародних мігрантів у світі становитиме 
450 млн. 

У звіті також зазначається, що найближчим часом спостерігатиметься значне 
зростання трудового потенціалу в країнах, що розвиваються. В той час як кількість 
трудових ресурсів у розвинених країнах залишається незмінною – близько 600 млн, 
повідомив на прес-конференції в інформаційному агентстві УНІАН голова 
представництва МОМ в Україні М. Профазі. Населення розвинених країн 
продовжуватиме старіти і це спричинить дефіцит робочої сили та призведе до 
глобальної невідповідності попиту та пропозиції трудової сили. 

За оцінками МОП, у світі налічується близько 94 млн економічно активних 
мігрантів, які разом зі своїми сім’ями становлять майже 90 % загальної кількості 
міжнародних мігрантів. Біженці та шукачі притулку становлять лише 7–8 % 
мігрантів. Тому глобальна міграція – це, більшою мірою, питання ринку праці, 
аніж питання біженців, шукачів притулку чи громадської безпеки, наголошує 
організація. 

Відповідно до Звіту про світову міграцію, Україна посідає 10 місце за 
кількостю іноземного населення, яке проживає на її території. «Важливо взяти до 
уваги, що все ще набагато більше українців живуть за кордоном, ніж іноземців, що 
живуть в Україні», – говорив М. Профазі. 

«МОП розглядає міграцію в контексті ринку праці та гідної праці в межах 
загальної Програми гідної праці для всіх. Неспроможність держав в умовах 
глобалізації створити нові робочі місця для своїх громадян є головним фактором, 
що сприяє зростанню міграційного тиску. Коли люди не можуть знайти роботу 
вдома, у межах своєї громади, вони змушені шукати роботу деінде», – наводяться 
в прес-релізі, наданому журналістам, слова Національного координатора МОП в 
Україні В. Костриці. 

«Глобальна доповідь МОП про заробітну плату 2010–2011 рр.» вказує на 
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загальну тенденцію до найбільшої вразливості працівників-мігрантів щодо низької 
оплати праці, не лише через їх особисті властивості, але й тому, що, найімовірніше, 
саме вони страждають від дискримінації в оплаті праці. 

Для мігрантів ризик низької оплати праці вищий, аніж для місцевих 
працівників. За оцінками МОП у докризовий період, різниця в оплаті праці між 
мігрантами та місцевими працівниками у 59,6 % пояснювалася факторами 
продуктивності праці (такими, як освіта та ін.), але, водночас, значний відсоток 
(40,4 %) можна було віднести на рахунок нерівного ставлення до працівників-
мігрантів. 

Обидві організації закликають звернути увагу на нову динаміку змін у сфері 
глобальної міграції, що зможе слугувати опорою для реагування на міграційні 
виклики та примноження вигоди від міграції. Урегульована міграція змогла б 
привести до розширення бази платників податків у країнах, що приймають, 
відновлення суспільств, збільшення гнучкості ринків праці та створення нових 
культурних зв’язків. «Міжнародна організація з міграції вірить у те, що коли 
правильно керувати міграційними процесами – користь від цього отримають і 
країни, і самі мігранти. Країни, що отримують мігрантів, можуть закрити 
прогалини на ринку праці, а країни, що відсилають мігрантів – можуть отримати 
дохід, який надсилається мігрантами грошовими переказами. Що стосується 
України, то за останній рік вона отримала близько 5 млрд дол. США, що надіслали 
трудові мігранти до своїх домівок», – говорив у своєму виступі М. Профазі. 

У МОМ вважають, що, окрім грошових переказів, інші ресурси, такі, як 
людський капітал мігрантів та діаспор, також позитивно впливають на розвиток у 
сфері міграції, підкреслюючи потребу з боку державних органів влади більше 
залучати діаспори до процесів розвитку та посилення зв’язків між маятниковою 
міграцією, поверненням мігрантів додому та розвитку в цій сфері. 

«Міжнародна організація з міграції продовжуватиме працювати з метою 
надання допомоги уряду України для вирішення таких проблемних аспектів 
міграції, як торгівля людьми, трудова експлуатація, нелегальна міграція, а також 
просування ідей полікультурності й розмаїття», – підкреслював у своєму виступі 
голова Представництва МОМ в Україні. 

 
(Інформація СІАЗ) 
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ЗАКОНОДАВЧА ВЛАДА 
 
Голова Верховної Ради України В. Литвин 21 грудня зустрівся з 

депутатом Європейського Парламенту, членом Європейської народної партії 
П. Залевскі на його прохання. Головною темою розмови стали євроінтеграційні 
перспективи України. П. Залевскі назвав успішними для України результати 
саміту Україна – ЄС, що відбувся 22 листопада в Брюсселі, відзначивши при 
цьому, що саме Європейський парламент доклав чимало зусиль до створення на 
ньому доброзичливої для України атмосфери.  

Зі свого боку, Голова Верховної Ради звернув увагу на необхідність більш 
активної співпраці України з країнами Євросоюзу та європейськими партіями, які 
щиро зацікавлені в інтеграції Української держави до ЄС. В. Литвин наголосив на 
важливості діалогу між Україною та європейськими структурами, які, на його 
переконання, мають демонструвати відносно України політику підтримки та 
заохочення (Сайт Верховної Ради України (portal.rada.gov.ua). – 2010. – 20.12).  

 
*** 

До проекту Державного бюджету на наступний рік надійшло понад            
2 тис. поправок. Про це повідомив Голова Верховної Ради В. Литвин, 
відповідаючи на запитання журналістів під час брифінгу 20 грудня. 

За словами спікера парламенту, комітети, фракції, народні депутати й уряд 
направили до проекту бюджету, який був ухвалений у першому читанні, понад            
2 тис. поправок загальною вартістю 42 млрд грн (станом на 19 грудня). 
«Сукупність цих пропозицій у сумарному вигляді оцінюється в 42 млрд грн, тобто 
це плюс до видаткової частини бюджету», – наголосив він. При цьому В. Литвин 
зазначив, що резерв, який уряд закладає під час формування проекту бюджету для 
врахування пропозицій депутатів, становить 200 млн грн. 

«Депутати й керівники фракцій з цим не погоджуються, і я з ними 
солідарний. Але 42 млрд грн не можуть бути “отоварені”, бо таких грошей немає», 
– зазначив Голова Верховної Ради (Сайт Верховної Ради України 
(portal.rada.gov.ua). – 2010. – 20.12).  

 
*** 

Голова Верховної Ради В. Литвин прогнозує, що законопроекти щодо 
пенсійної реформи будуть ухвалені вже після Нового року. 

«Це буде вже на наступній сесії. На цій я не бачу потенціалу. Окрім того, у 
нас немає часу», – сказав спікер (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. 
– 20.12). 
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*** 
Оппозиция требует сделать перерыв в работе Верховной Рады и 

обсудить вопрос приглашения в парламент Генпрокурора В. Пшонки. 
Об этом с трибуны парламента сказал председатель фракции НУ – НС            

Н. Мартыненко. По его словам, БЮТ и НУ – НС уже подготовили 
соответствующее заявление. «Мы еще вчера на согласительном совете озвучили, 
что требуем отчет руководства Генпрокуратуры. Однако власть делает вид, что 
произошло нечто вроде семейной ссоры», – возмутился нардеп. Н. Мартыненко 
уверен, что избиение депутатов из БЮТ – это ситуация гораздо глубже, чем 
просто демонстрация силы (Утро-Украина (www.utro.ua). – 2010. – 21.12). 

 
*** 

Комітет у закордонних справах рекомендує парламенту ратифікувати 
Конституцію Міжнародної асоціації з контролю за якістю насіння. 

На засіданні зазначалося, що ратифікація зазначеної Конституції забезпечить 
повноправне членство України в Міжнародній асоціації з контролю за якістю 
насіння, дасть змогу видавати сертифікат міжнародного зразка на якість насіння, 
зменшить перешкоди для руху насіння між державами, оскільки сертифікат на 
насіння Міжнародної асоціації з контролю за якістю насіння (ІСТА) визнається 
всіма країнами-членами цієї Міжнародної асоціації. 

Відповідно до документа, першочерговою метою Асоціації є розробка, 
прийняття й публікація стандартних процедур відбору зразків й аналізу насіння, а 
також сприяння однаковому застосуванню цих процедур для оцінювання насіння, 
що є в обігу в міжнародній торгівлі. 

Також у документі зазначається, що метою Асоціації є активне сприяння 
науковим дослідженням в усіх сферах насінництва й насіннєвих технологій, у 
тому числі у сферах відбору зразків насіння, його аналізу, зберігання, обробки та 
розповсюдження, заохочення сертифікації видів (сортів) насіння, участь у 
конференціях та навчальних курсах, спрямованих на досягнення зазначених цілей, 
а також започаткування та підтримання зв’язку з іншими організаціями, які мають 
спільні або пов’язані інтереси у сфері насінництва. 

Відповідний законопроект зареєстровано за № 0189 (Сайт Верховної Ради 
України (portal.rada.gov.ua). – 2010. – 20.12).  

 
*** 

Комітет з питань промислової і регуляторної політики та 
підприємництва рекомендує парламенту прийняти за основу проект закону 
«Про саморегулівні організації». 

Законопроектом (реєстр. № 4841-д) пропонується визначити засади створення 
та діяльності саморегулівних організацій, утворених суб’єктами господарської та 
професійної діяльності, для захисту та представництва їх інтересів. 

Під час обговорення один з авторів, народний депутат Н. Королевська 
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зазначила, що проект спрямований на сприяння розвитку господарської 
діяльності, підвищення якості товарів, робіт, послуг, забезпечення ефективної 
взаємодії між суб’єктами, які здійснюють господарську діяльність, та органами 
державної влади (Сайт Верховної Ради України (portal.rada.gov.ua). – 2010. – 
20.12).  

 
*** 

Фракція БЮТ братиме участь у розгляді проекту Держбюджету на            
2011 р. Про це заявив віце-спікер М. Томенко, відповідаючи на питання, чи буде 
БЮТ відсутнім на всіх засіданнях парламенту. 

На запитання, як він ставиться до того, що Партія регіонів пропонує 
розібратися з конфліктом у Верховній Раді без залучення правоохоронних органів, 
М. Томенко відповів, що не бачить предмету для переговорів доти, доки влада не 
зробить конкретних кроків назустріч опозиції. 

На його переконання, конкретними кроками влади у даній ситуації могло б 
бути подання до Генпрокуратури від Президента В. Януковича на своїх підлеглих 
міністра екології М. Злочевського та голову Укрспецекспорта Ю. Саламатіна, які 
брали участь у нападі на депутатів (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 
2010. – 20.12). 

 
*** 

Комітет з питань фінансів і банківської діяльності рекомендує 
парламенту прийняти за основу проект закону про внесення змін до деяких 
законів України (щодо нагляду на консолідованій основі). 

Законопроектом (реєстр. № 7399) пропонується конкретизувати порядок та 
умови здійснення банківського нагляду за діяльністю банківських та 
небанківських фінансових груп шляхом внесення змін та доповнень до законів 
«Про банки і банківську діяльність», «Про Національний банк України», «Про 
фінансові послуги та державне регулювання ринків фінансових послуг». 

На засіданні комітету зазначалося, що основними завданнями законопроекту 
є законодавче врегулювання питань щодо: визначення основних термінів, 
пов’язаних з наглядом за фінансовими групами; розмежування повноважень між 
державними регуляторами з питань здійснення нагляду на консолідованій основі; 
визначення сфери нагляду на консолідованій основі, порядку здійснення нагляду 
на консолідованій основі, вимог до фінансових груп, учасників таких груп; 
установлення відповідальності за недотримання вимог законодавства щодо 
нагляду на консолідованій основі тощо (Сайт Верховної Ради України 
(portal.rada.gov.ua). – 2010. – 20.12).  

 
*** 

Комітет з питань економічної політики рекомендує парламенту 
прийняти за основу та в цілому проект закону про внесення зміни до Закону 
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«Про перелік об’єктів права державної власності, що не підлягають 
приватизації». 

Законопроектом (реєстр. № 7414) пропонується включити до переліку 
об’єктів права державної власності, що не підлягають приватизації (Додаток № 1 
до Закону «Про перелік об’єктів права державної власності, що не підлягають 
приватизації») Державне підприємство спиртової та лікеро-горілчаної 
промисловості «Укрспирт» (м. Київ). 

На думку членів комітету, прийняття законопроекту створить законодавчі 
підстави для заборони відчуження Державного підприємства спиртової та лікеро-
горілчаної промисловості «Укрспирт» з державної власності та забезпечить 
збереження майнових комплексів, що виготовляють спирт і лікеро-горілчані 
вироби, у власності держави, передумови для підвищення ефективності роботи 
спиртової галузі, а також посилення державного контролю за обігом спирту та 
лікеро-горілчаних виробів (Сайт Верховної Ради України (portal.rada.gov.ua). – 
2010. – 20.12).  

 
*** 

Комітет з питань законодавчого забезпечення правоохоронної діяльності 
рекомендує Верховній Раді прийняти за основу проект закону про внесення 
змін до деяких законодавчих актів України в частині видачі особи 
(екстрадиції). 

Законопроектом (реєстр. № 7306) спрямовано на виконання п. 2 Прикінцевих 
положень Закону «Про внесення змін до Кримінально-процесуального кодексу 
України щодо видачі особи (екстрадиції)» з урахуванням зобов’язань, узятих за 
міжнародними договорами України з питань екстрадиції. Його метою є 
узгодження окремих положень законодавства України для ефективного виконання 
положень нового розд. 9 Кримінально-процесуального кодексу, у тому числі 
врегулювання процедури тримання під вартою осіб, стосовно яких вирішується 
питання про видачу (екстрадицію) чи транзитне перевезення, а також 
забезпечення належного виконання вимог міжнародних договорів, ратифікованих 
Верховною Радою. 

Народні депутати підтримали законопроект, прийняття якого, на їхню думку, 
сприятиме забезпеченню захисту прав та законних інтересів осіб, узятих під варту, 
та чіткій регламентації діяльності державних органів України, що забезпечують 
тримання особи під вартою у зв’язку з екстрадиційним процесом (Сайт Верховної 
Ради України (portal.rada.gov.ua). – 2010. – 20.12).  

 
*** 

Комітет з питань аграрної політики та земельних відносин рекомендує 
парламенту ухвалити в другому читанні та цілому законопроект про 
внесення змін до Закону «Про виноград та виноградне вино».  

Законопроект (реєстр. № 5364) спрямований на подальшу гармонізацію 
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українського законодавства з вимогами Європейського Союзу в галузі 
виноградарства й виноробства, удосконалювання підзаконних нормативних 
документів, які базуються на положеннях Закону «Про виноград та виноградне 
вино», захист прав виробників і споживачів виноробної продукції від 
фальсифікованої виноробної продукції тощо. 

Під час підготовки законопроекту до другого читання до комітету надійшло понад 
30 поправок, більшість з яких враховано. 

Зокрема, згідно з проектом, придбаний садивний матеріал вітчизняного або 
іноземного походження, призначений для садіння виноградників, має проходити 
обов’язкову сертифікацію в установах, які мають на це повноваження та акредитацію. 

Законопроектом пропонується також визначити поняття «вино ординарне 
витримане» як «вино поліпшеної якості, виготовлене за спеціальною технологією 
з виноматеріалів окремих сортів винограду чи їх суміші з обов’язковою 
витримкою в дубовій тарі перед розливом не менше шести місяців». 

Документом передбачається також встановити, що для виробництва ординарних 
вин, бренді і коньяків України допускається використовування столових сортів 
винограду, якщо за вмістом цукрів та іншими показниками якості вони відповідають 
вимогам, що пред’являються до винограду технічних сортів. 

Проект закону також містить положення, відповідно до якого вина столові 
напівсухі та напівсолодкі можуть виготовлятися за класичною схемою з 
використанням виноматеріалів-недобродів або за купажною схемою з 
використанням виноградних цукровмісних матеріалів (Сайт Верховної Ради 
України (portal.rada.gov.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Фракція БЮТ вимагатиме відставки Генпрокурора В. Пшонки у разі 
відсутності кримінальних справ щодо побиття депутатів у парламенті. Про 
це заявив лідер фракції БЮТ І. Кириленко перед тим, як БЮТ покинув засідання 
погоджувальної ради парламенту 20 грудня. 

Крім того, І. Кириленко нагадав про попередні вимоги БЮТ, зокрема, щодо 
закриття кримінальних справ проти Ю. Тимошенко та О. Турчинова, «які 
сфабриковано виключно для політичного переслідування Ю. Тимошенко та інших 
представників опозиції». 

Також БЮТ вимагає ухвалення в цілому закону про опозицію, який би 
забезпечував дієвий механізм контролю над владою «і не перетворював би 
блокування на єдину можливість, завдяки якій опозиція може привернути увагу 
влади до своїх умов і взагалі бути почутою» (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Депутат Г. Москаль пропонує розробити порядок, який би не давав 
можливості парламентарям входити до Верховної Ради зі зброєю та 
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спецзасобами травматичної дії. 
У депутатському зверненні Г. Москаля сказано, що проведене ним 

розслідування виявило: більшість народних обранців є власниками вогнепальної 
зброї та спеціальних засобів травматичної дії. 

Г. Москаль зазначає, що декому з депутатів ця зброя видана на законних 
підставах, але в більшості випадків право на носіння та зберігання вогнепальної 
зброї видано з порушеннями чинного законодавства України (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

До кінця тижня у Верховній Раді буде створена об’єднана опозиція. Про це 
повідомив депутат від БЮТ В. Деревляний. 

За його словами, на спільному засіданні парламентських фракцій «БЮТ – 
Батьківщина» і «Наша Україна – Народна самооборона» у п’ятницю, 17 грудня, 
було прийнято рішення розпочати формування об’єднаної опозиції. 

«На цьому тижні буде зачитано спільну заяву з усіма підписами всіх 
народних депутатів, які увійдуть в цю опозицію», – заявив В. Деревляний. 

За його словами, до складу опозиції увійдуть представники «Батьківщини», 
«Нашої України», а також партій, які входять у БЮТ чи були створені колишніми 
представниками «Нашої України», зокрема, «За Україну!» 

За даними В. Деревляного, також в об’єднану опозицію увійдуть 
представники Української народної партії. 

«У суботу також проходили консультації. Члени УНП брали в них участь і 
заявили свою позицію, що потрібно єдиним фронтом боротися з режимом            
В. Януковича», – повідомив В. Деревляний (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

17 грудня 2010 р. у Верховній Раді України було зареєстровано проект 
закону «Про введення мораторію на примусову реалізацію житла». Автори 
законопроекту – народні депутати України від Компартії М. Кравченко та            
Є. Волинець.  

 Метою законопроекту № 7485 є запровадження мораторію на примусову 
реалізацію житла на період фінансової кризи, але не раніше, ніж до 1 січня 2015 р., 
до погашення заборгованості з виплат заробітної плати, стипендій, інших 
грошових виплат населенню. 

Зазначений законопроект спрямований на посилення соціального захисту 
найбільш незахищених верств населення, зокрема ветеранів Великої Вітчизняної 
війни, пенсіонерів, інвалідів (Официальный сайт Коммунистической партии 
Украины (www.kpu.net.ua). – 2010. – 20.12). 
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*** 
Депутат Верховної Ради, член фракції Блоку НУ – НС М. Полянчич пропонує 

парламенту ввести обов’язкове маркування імпортованих і вироблених в Україні 
нафтопродуктів. Про це сказано в проекті закону № 7484 «Про впорядкування обігу 
нафтопродуктів», зареєстрованому в Раді 17 грудня. 

Відповідно до документа, всі підакцизні нафтопродукти, вироблені або 
ввезені на територію України і призначені для використання для власних 
виробничих потреб, підлягають обов’язковому маркуванню маркерами акцизного 
податку залежно від виду й розміру ставок акцизного податку. 

Передбачається, що маркування нафтопродуктів будуть здійснювати суб’єкти 
господарювання, які виробляють нафтопродукти або імпортують їх. 

Відповідно до пояснювальної записки, основною метою проекту закону є 
встановлення основних принципів державного регулювання, створення ефективної 
системи контролю за обігом нафтопродуктів, забезпечення їх високої якості, а також 
посилення боротьби з незаконним виробництвом і обігом палива в Україні. 

За прогнозом автора, з прийняттям і реалізацією цього законопроекту 
очікується збільшення надходжень у державний бюджет у вигляді акцизного 
податку 2011 р. понад 500 млн грн, 2012 – понад 1 млрд грн. 

Прогнозовані видатки державного бюджету становитимуть у 2011 р.            
100 млн грн (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

53 депутати подали до Конституційного Суду подання про невідповідність 
Конституції Податкового кодексу. Про це повідомляє прес-служба депутата від 
БЮТ Н. Королевської. 

Депутати вважають, що Податковий кодекс прийнятий з порушенням            
15-ти статей Основного Закону і має дискримінаційний характер. 

Депутати, які підписали конституційне подання, також вважають Податковий 
кодекс дискримінаційним документом, що звужує права і свободи громадян 
(Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Верховная Рада Украины приняла законопроект «О внесении изменений в 
ч. 1 ст. 19 Закона Украины “О Едином таможенном тарифе”», 
предусматривающий освобождение от налогообложения операций по ввозу 
макулатуры и энергосберегающего оборудования на таможенную территорию 
Украины до 2015 г. 

Соответствующий законопроект (№ 7428 от 06.12.2010 г.), инициированный 
народным депутатом от фракции Партии регионов А. Пинчуком, поддержали            
258 из 398 народных депутатов, зарегистрированных в сессионном зале. 
Принятый акт разработан с целью урегулирования вопроса о предоставлении 
льгот при ввозе на таможенную территорию Украины отходов бумаги, картона и 
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макулатуры, оборудования, которое работает на возобновляемых источниках 
энергии, энергосберегающего оборудования и материалов, средств измерения, 
контроля и управления расходами топливно-энергетических ресурсов, 
оборудования и материалов для производства энергии из возобновляемых 
источников энергии, материалов, оборудования и комплектующих, используемых 
для их производства. Проект фактически дублирует нормы п. 38 разд. 1 проекта 
закона Украины «О внесении изменений в некоторые законодательные акты 
Украины в связи с принятием Налогового кодекса Украины» (№ 7101-2), которые 
были отклонены по формальным основаниям как такие, которые не отвечают 
требованиям законодательной техники. Проектом вносятся изменения в ч. 1 ст. 19 
Закона Украины «О Едином таможенном тарифе» в соответствии с которыми: до 
2015 г. освобождаются от уплаты пошлины операции по ввозу на таможенную 
территорию Украины бумаги или картона, регенерированные из отходов и 
макулатуры по кодам УКТ ВЭД 4707 90 10 00 (несортированные), 4707 90 90 00 
(отсортированы); редакционно уточняются пункты «ч», «щ» о перечне 
приведенных в них видов оборудования, освобождается от обложения пошлиной с 
продлением действия этих пунктов (Перший діловий канал 2009 (www.fbc.net.ua). 
– 2010. – 17.12). 

 
 

ВИКОНАВЧА ВЛАДА 
 
Президент України В. Янукович 21 грудня у Києві взяв участь в 

урочистому відкритті корпусу № 2 державної установи «Науково-практичний 
медичний центр дитячої кардіології та кардіохірургії Міністерства охорони 
здоров’я України». 

Вітаючи присутніх з цією подією, Президент нагадав, що з часу відкриття 
Центру (з 2006 р.) тут було врятовано життя багатьом дітям. Зокрема, за цей період 
було проведено понад 50 тис. амбулаторних обстежень, проліковано в стаціонарі 
майже 10 тис. дітей, проведено майже 5 тис. кардіохірургічних операцій тощо. 

Глава держави підкреслив, що уважно стежив за спорудженням другого 
корпусу цього закладу, відзначивши, що в 2010 р. на будівництво було виділено 
150 млн грн. 

Президент наголосив, що нововідкритий корпус оснащений «на найвищому 
рівні світових стандартів». 

Водночас глава держави визнав, що на сьогодні ще існують невирішені 
проблеми. Зокрема йдеться про забезпечення Центру повним штатом 
висококваліфікованих спеціалістів. 

«На 2011 р. ми повинні виділити ще близько 150 млн грн, щоб замінити вже 
застаріле обладнання (в Центрі) і придбати нове», – додав Президент (Офіційний 
сайт Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. – 21.12). 
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*** 
Президент В. Янукович назначил бизнесмена Д. Фирташа 

сопредседателем Национального трехстороннего социально-экономического 
совета. Соответствующий указ размещен на официальном сайте Президента.            
Д. Фирташ назначен в этот совет как представитель от всеукраинских 
объединений работодателей. Этим же указом В. Янукович уволил с должности 
сопредседателя совета Н. Янковского. 

Совет Федерации работодателей Украины на заседании 24 ноября принял 
решение о делегировании Д. Фирташа от ФРУ в состав Национального 
трехстороннего социально-экономического совета при Президенте (Четверта 
Влада (www.4vlada.net). – 2010. – 21.12). 

 
*** 

Президент В. Янукович переконаний, що діаспора надзвичайно активно 
впливає на внутрішнє і зовнішнє життя України. 

Про це йдеться в привітанні Президента з нагоди 50-річчя від дня створення 
Товариства зв’язків українців за межами України «Україна – Світ». 

У вітальному слові В. Янукович підкреслив, що українці діаспори були 
активною силою у створенні незалежної Української держави і сприяли визнанню 
незалежності у 1991 р. США, Канадою, Польщею, Аргентиною та іншими країнами. 

«В. Янукович вважає, що найболючішою проблемою сьогодні є так звана 
четверта хвиля еміграції, коли мільйони людей виїжджають за межі країни і 
утворюють велику дисгармонію нашого духовного життя», – повідомляє прес-служба 
Президента. 

«Я хотів би, щоб усі державні чиновники глибоко усвідомлювали ціну тієї 
частини народу – а її від третини до половини, яка надзвичайно активно впливає і 
на наше внутрішнє, і на зовнішнє життя», – підкреслив Президент. 

У своєму вітальному слові В. Янукович зазначив, що «середовище 
української діаспори непросте». 

Але незважаючи на всі складнощі настроїв і процесів у ній, наголосив            
В. Янукович, він залишається прихильником того, щоб усі течії діаспори 
«спрямувати в наші нові державні турбіни – для людей, для їхніх зростаючих 
пекучих потреб» (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Прем’єр-міністр України провів нараду з приводу завершення фінансового 
року, в якій взяли участь члени уряду, керівники профільних парламентських 
комітетів, Національного банку, податкової і митної служб. 

«Головний підсумок року – це те, що уряду вдалось стабілізувати вкрай 
непросту фінансову ситуацію, яку ми отримали у спадок. Фінанси держави були 
розбалансовані, не було закону про Державний бюджет, величезні борги, 
практично банкрутство таких монополій, як «Нафтогаз України». Сьогодні ж ми 
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впевнено можемо стверджувати, що навели порядок у державних фінансах», – 
заявив глава уряду. 

Також М. Азаров зазначив, що погоджена політика уряду йНаціонального банку 
дала змогу забезпечити стабільність національної валюти: «Є впевненість, що 
фінансова стабільність і стабільність курсу гривні будуть надійною основою 
соціально-економічного розвитку країни наступного року». 

Він підкреслив, що достатні залишки коштів на казначейському рахунку 
дають можливість вчасно і в повному обсязі фінансувати видатки, гарантують 
виплату зарплат бюджетникам і пенсій як за грудень, так і за січень, і далі 
(Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Україна була і залишається стабільним і надійним партнером 
Європейського Союзу в питанні транзиту газу. Про це заявив Прем’єр-міністр 
України М. Азаров під час зустрічі з Президентом Угорської Республіки            
П. Шміттом. 

Прем’єр-міністр також зазначив, що послідовно пропонує своїм 
європейським колегам брати участь у модернізації вітчизняної газотранспортної 
системи (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 17.12). 

 
*** 

Україна і Угорщина активізують двостороннє співробітництво. Про це 
заявив Прем’єр-міністр України М. Азаров під час зустрічі з Президентом Угорщини 
П. Шміттом. 

«Ми позитивно оцінюємо розвиток торговельно-економічних зв’язків між 
нашими країнами. Ми зацікавлені в подальшому поглибленні взаємовигідного 
двостороннього співробітництва», – наголосив М. Азаров. Прем’єр також 
зазначив, що Україна зацікавлена в активізації співпраці з угорською стороною в 
галузі атомної енергетики. За його словами, Україна має все необхідне для 
будівництва АЕС, зокрема, вона зацікавлена в будівництві нових блоків на 
атомній електростанції в угорському м. Пакш. 

Відповідно до висловлювань глави уряду, Україна позитивно оцінює 
зростання рівня взаємодії між відповідними службами двох держав з надання 
допомоги населенню прикордонних районів у разі виникнення природних і 
техногенних катастроф. За його словами, необхідно прискорити проведення 
чергового засідання Міжурядової українсько-угорської комісії з питань 
транскордонного та прикордонного співробітництва. 

У свою чергу Президент Угорщини запевнив М. Азарова, що його країна й 
надалі підтримуватиме Україну на шляху інтеграції до ЄС (Урядовий портал 
(www.kmu.gov.ua). – 2010. – 17.12). 
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*** 
Прем’єр-міністр України М. Азаров узяв участь в урочистому відкритті 

автомобільного руху з лівого берега на правий на Дарницькому залізнично-
автомобільному мостовому переході через р. Дніпро у місті Київ. 

«Уперше за 30 років вводиться в експлуатацію міст через Дніпро в Києві», – 
наголосив М. Азаров. Він додав, що будівництво моста розпочалося ще ву 2003 р., 
його завершення було заплановано на 2006 р., однак через нехтування 
попередньою владою інтересами киян будівництво було призупинено. «Перемога 
В. Януковича на президентських виборах дала змогу повернутися до цього 
будівництва, і ми поставили будівельникам завдання: у вересні завершити 
залізничний міст, а в грудні здати автомобільний перехід. Ми це зробили. А в 
наступному році буде зданий весь комплекс», – підкреслив глава уряду. Він додав, 
що комплекс Дарницького залізнично-автомобільного мостового переходу 
зменшить кількість заторів у столиці. 

Крім того, глава уряду поінформував, що наступного тижня в Києві 
планується здати в експлуатацію Жулянський шляхопровід (Урядовий портал 
(www.kmu.gov.ua). – 2010. – 17.12). 

 
*** 

Під головуванням віце-прем’єр-міністра України – міністра соціальної 
політики С. Тігіпка відбулося засідання колегії Міністерства соціальної 
політики України. 

«Нині, після прийняття нового Податкового кодексу, ми починаємо 
найважливіші реформи, які будуть сконцентровані в соціальному блоці», – 
зазначив С. Тігіпко, звертаючись до членів колегії міністерства. 

Під час засідання урядовець окреслив коло першочергових питань, якими 
опікуватиметься Мінсоцполітики. Він зазначив, що одне з найважливіших 
завдань, яке поставлено перед міністерством, – це пенсійна реформа. Проект 
відповідного закону вже відпрацьований та переданий до Верховної Ради. За словами 
С. Тігіпка, процес обговорення пенсійної реформи супроводжуватиме активна 
інформаційно-роз’яснювальна робота. 

Ще одне важливе завдання Мінсоцполітики – це врегулювання надання пільг 
державою. Урядовець наголосив на необхідності переходу до персоніфікації пільг.  

Мінсоцполітики продовжуватиме також роботу з надання субсидій. 
«Доручаю відповідним керівникам здійснити аналіз роботи структурних 
підрозділів, які займаються безпосереднім оформленням та нарахуванням 
субсидій. Це повинно бути зроблено максимально швидко та ефективно», – 
підсумував С. Тігіпко (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. –17.12). 

 
*** 

Кабінет Міністрів дозволив закуповувати транспортні засоби для 
забезпечення діяльності Державного управлінням справами іноземних 
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делегацій. Відповідна постанова від 13 грудня розміщена на офіційному сайті 
уряду. 

Кабмін вніс відповідні зміни до заходів щодо економного та раціонального 
використання бюджетних коштів, передбачених Постановою «Про економію 
бюджетних коштів, передбачених для утримання органів державної влади та 
інших державних органів». 

Як відомо, у вересні 2010 р. уряд встановив заборону до 2012 р. міністерствам 
і відомствам на закупівлі автотранспорту, меблів, мобільних телефонів, ноутбуків 
і побутової техніки за рахунок коштів загального фонду державного бюджету. 

У жовтні Кабмін зняв заборону на придбання спеціалізованого транспорту 
для органів внутрішніх справ (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 
20.12). 

 
*** 

Кабінет Міністрів схвалив проект угоди між урядом України та 
Швейцарською федеральною радою про спрощення оформлення віз. Відповідне 
розпорядження ухвалили на засіданні Кабміну 15 грудня.  

Реалізація цієї угоди, йдеться в повідомленні уряду, дасть можливість 
лібералізувати режим поїздок до Швейцарії завдяки розширенню категорій 
громадян України, які користуватимуться візовими спрощеннями.  

Крім того, набрання чинності вказаного документа дасть змогу скоротити 
терміни розгляду візових клопотань, збільшити терміни дії багаторазових віз та 
спростити процедури їх оформлення. Проект угоди також передбачає скасування 
візових зборів за оформлення віз для певних категорій громадян України 
(Економічна правда (www.epravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

17 грудня міністр фінансів Ф. Ярошенко під час «Години запитань до уряду» 
у Верховній Раді Україні доповів щодо результатів перевірки використання 
бюджетних коштів їх розпорядниками у 2008–2009 рр. та за І квартал 2010 р. 

Після виступу в парламенті Ф. Ярошенко поінформував журналістів про стан 
державних фінансів та умови, в яких була країна на початку 2010 р., зазначивши, 
що в березні поточного року діючий уряд прийняв від попередників порожню 
казну та повністю розбалансовану систему державних фінансів.  

Виходячи з масштабів виявлених зловживань та ознак відмивання грошей за 
кордоном, Кабінет Міністрів ухвалив рішення про залучення міжнародних 
висококваліфікованих експертів для проведення неупередженого та прозорого 
аудиту використання бюджетних коштів урядом України протягом            
2008–2009 фіскальних років та І кварталу 2010 р. 

«Спеціалізована юридична компанія Trout Cacheris, PLLC (Траут Качеріс) 
була вибрана виконавцем аудиту як така, що має надійну репутацію та досвід 
роботи зі значними, резонансними кримінальними справами щодо фінансової 
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діяльності державних органів різних країн. 
Як зазначив міністр фінансів, компанії (Trout Cacheris, PLLC, Akin Gump 

Strauss Hauer & Feld, LLP, Kroll, Inc, Fist International Resources, LLC), залучені для 
проведення аудиту, не мають ніяких політичних чи особистих інтересів в Україні. 
Зокрема, міжнародні аудитори мають значний досвід та надійну репутацію, їх 
перевірка є незалежною та неупередженою. «Метою проведення аудиту є не 
організація політичних переслідувань, а якісне підвищення ефективності боротьби 
з корупцією в державі», – наголосив Ф. Ярошенко (Урядовий портал 
(www.kmu.gov.ua). – 2010. – 17.12). 

 
*** 

Министр внутренних дел А. Могилев заявляет о сокращении аппарата 
Министерства внутренних дел на 15 %. По его словам, сокращаются 
управленцы в управлениях внутренних дел в областях. А. Могилев также отметил, 
что после того, как аппарат Управления по борьбе с организованной 
преступностью был уменьшен на 155 человек, эффективность его работы 
улучшилась. По словам министра, в 2010 г. был частично увеличен бюджет МВД. 

А. Могилев считает, что путем увеличения бюджета министерства и 
уменьшения количества сотрудников удастся повысить заработную плату. По его 
мнению, таким образом у молодежи появится мотивация идти на службу в 
милицию (Версии.com (www.versii.com). – 2010. – 21.12). 

 
*** 

Государственное предприятие «Ресурспостач» из системы Госкомрезерва 
направит 19,26 млн грн для расчетов с компанией Trout Cacheris, PLLS за 
проверку эффективности использования бюджетных средств в 2008–2009 гг. и 
І квартале 2010 г. 

Согласно постановлению Кабмина № 1146 от 8 декабря, эту сумму 
«Ресурспостач» получит за счет перераспределения средств Стабилизационного 
фонда путем соответствующего уменьшения расходов по направлению 
модернизации системы управления государственными финансами, на которое в 
стабфонде-2010 было предусмотрено 260 млн грн. 

В соответствии с документом, «Ресурспостач» получит указанную сумму на 
безвозвратной основе и может в подписанном договоре по предоставлению услуг 
аудита предусмотреть 100 % предоплату на срок до трех месяцев. Правительство 
также поручило министерствам, другим органам центральной власти, Фонду 
госимущества, госпредприятиям содействовать международным экспертам в 
проведении аудита (Версии.com (www.versii.com). – 2010. – 21.12). 

 
*** 

Нововведения в законодательство Украины, которые проводит Партия 
регионов, оставят МВД страны и спецслужбы без профессионалов – среднее 
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офицерское звено массово пишет заявления об отставке.  
Так, в настоящее время сотрудники органов внутренних дел и Службы 

безопасности Украины массово пишут рапорты о выходе на пенсию. Причиной 
становятся нововведения в пенсионное законодательство, которое увеличивает 
срок необходимой для получения пенсии выслуги на пять лет. Также многие 
офицеры стремятся уйти на пенсию в 2010 г., потому как со следующего года 
также будет отменена большая часть надбавок к зарплате, что, в свою очередь, 
скажется на размере назначаемой пенсии. 

Эта тенденция вызывает обеспокоенность и в руководстве МВД Украины. 
Как заявил журналистам замминистра МВД страны В. Фаринник, в результате 
нововведений министерство может лишиться тех сотрудников, чей стаж 
превышает 20 лет. По информации чиновника, опытные сотрудники увольняются 
еще и потому, что в 2010 г. выходное пособие для уходящего на пенсию 
составляет 8–12 тыс. долл. 

При этом В. Фаринник надеется, что после запланированных сокращений в 
МВД оставшимся сотрудникам удастся увеличить зарплату (Четверта Влада 
(www.4vlada.net). – 2010. – 21.12). 

 
*** 

Українська влада однаково ставиться до всіх церков у державі. Про це 
заявила заступник голови Адміністрації Президента Г. Герман на засіданні 
круглого столу на тему: «Діалог між владою і конфесіями в контексті 
європейської системи цінностей». Вона також відзначила, що «не хотіла б, щоб 
вплутували церкви в політику». 

Г. Герман також відзначила, що Президент В. Янукович зацікавлений у 
діалозі між владою, церквами і суспільством. 

Крім того, заступник голови Адміністрації Президента відзначила, що в 
Україні немає міжконфесійних воєн або конфліктів (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 

ПОЛІТИКА 
 
Майже 600 представників профспілки працівників Національної академії 

наук України пікетували у вівторок, 21 грудня, будівлі Кабінету Міністрів і 
Верховної Ради України. 

Відповідно до висловлювань глави профспілки А. Широкова, серед вимог 
учасників до уряду і парламенту – врахування в держбюджеті на 2011 р. 
бюджетного запиту НАН України за загальним фондом в обсязі 2963 млн грн; 
виконання указу Президента про додаткові заходи з розвитку наукової і науково-
технічної діяльності НАН України; узгодження з профспілками бюджетних 
галузей розмірів і етапів наближення в 2011 р. ставки першого тарифного розряду 



 29

і мінімальної зарплати, а також проведення реформування пенсійного і трудового 
законодавства.  

Як зазначила в розмові з кореспондентом СІАЗ голова профспілки 
працівників Національної бібліотеки України імені В. І. Вернадського (НБУВ)            
Н. Захарова, зниження фінансування недопустиме у зв'язку з активізацією участі 
бібліотек у програмі інформатизації українського суспільства, формування єдиної 
інформаційної бібліотечної системи "Бібліотека ХХІ ст." як розподіленої системи 
зберігання електронних бібліотечних ресурсів. Реалізація цих планів закладає 
основи для інноваційного розвитку українського суспільства і держави на тривалу 
перспективу (Інформація СІАЗ. – 2010. – 21.12). 

 
*** 

Заяву прем’єра Росії В. Путіна про союзників у боротьбі з фашизмом не 
сприйняла б жодна цивілізована європейська нація. Про це заявив лідер «Нашої 
України», екс-Президент В. Ющенко в інтерв’ю телеканалу ТВі. 

«Принизливо виглядає … виведення формули найбільшого переможця. Це 
приниження побратима по окопу, це приниження нації, яка волею чи неволею 
входила в ту імперію, яка називалася Радянський Союз», – заявив В. Ющенко. 

Як відомо, В. Путін вважає, що Росія перемогла б у Великій Вітчизняній 
війні, навіть якщо б Україна не входила до складу Радянського Союзу. 

У Міністерстві закордонних справ України відмовилися коментувати цю 
заяву В. Путіна (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12).  

 
*** 

Компартія мала таємні домовленості з Ю. Тимошенко, коли та займала 
пост Прем’єра. Про це заявив виключений з лав КПУ депутат Л. Грач. 

«Ще на початку 2009 р., коли по суті П. Симоненко, змовившись з            
Ю. Тимошенко, врятував її. Маю на увазі 28 грудня 2008 р., коли вона як Прем’єр-
міністр зі своїм складом уряду висіла на волоску через ризик неприйняття 
Держбюджету на 2009 р. Ось саме шість голосів від фракції, які потрібні були для 
затвердження бюджету, і були надані», – розповів він. 

За словами Л. Грача, сьогодні Компартія обслуговує В. Януковича, між яким і 
Ю. Тимошенко, а також В. Ющенком немає жодної різниці. 

«Віктор Федорович відкрито заявив, що він прагне в ЄС – це і є блок. Віктор 
Федорович не припиняє жодної програми щодо співпраці з НАТО. Чим він 
відрізняється в цьому сенсі від В. Ющенка і Ю. Тимошенко – особисто я не 
знаходжу різниці», – пояснив депутат (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 
2010. – 20.12). 

 
*** 

Лідер партії «Батьківщина» Ю. Тимошенко не збирається залишати 
Україну. Відповідаючи на питання журналістів про її можливий арешт, лідер партії 
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«Батьківщина» відповіла: «Влади сьогодні у В. Януковича достатньо, щоб як завгодно 
розправитися зі своїм головним опонентом. Але це йому не допоможе. Йому буде ще 
гірше, якщо він піде на цей крок». 

Ю. Тимошенко в черговий раз відзначила, що чесно, в інтересах країни 
працювала на посаді Прем’єр-міністра. «Тому я хочу, щоб всі розслідування були 
публічними, щоб всі розслідування в судах також були публічними», – додала 
вона (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

«Порушенням кримінальної справи проти Ю. Тимошенко за нецільове 
використання коштів, отриманих її урядом від продажу квот парникових 
газів у рамках Кіотського протоколу, Генпрокуратура просто демонструє 
політичну заангажованість даної справи», вважає опозиційний міністр 
внутрішніх справ України, депутат Верховної Ради від «Народної 
самооборони» Г. Москаль. 

Депутат наголосив, що знає високу професійну підготовку слідчих із особливо 
важливих справ Генеральної прокуратури, але вони чомусь ігнорують вимоги              
ст. 39 та ст. 42 Кримінального кодексу України щодо ознак саме кримінальності 
діяння.  

«Адже за ст. 39 КК України не є злочином заподіяння шкоди 
правоохоронюваним інтересам у стані крайньої необхідності. Закон допускає 
можливість відходу від вимог законодавства, якщо загрозу суспільним інтересам 
неможливо усунути іншим законним способом, і шкода від порушення вимог 
законодавства є менш значною, ніж відвернена загроза інтересам держави», – 
пояснює норми закону Г. Москаль. 

«Крім цього, ст. 42 КК України говорить, що не є злочином діяння, яке 
заподіяло шкоду правоохоронюваним інтересам, якщо це діяння було вчинене в 
умовах виправданого ризику для досягнення значної суспільно корисної мети. 
Ризик визнається виправданим, якщо мету, що була поставлена, не можна було 
досягти в даній обстановці дією (бездіяльністю), не поєднаною з ризиком, і особа, 
яка допустила ризик, обґрунтовано розраховувала, що вжиті нею заходи є 
достатніми для відвернення шкоди правоохоронюваним інтересам», –наголосив 
депутат (Народна самооборона (www.nso.org.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Венеціанська комісія рекомендує Конституційному Суду якнайшвидше 
ухвалити рішення щодо дати наступних парламентських виборів. Про це 
заявила член Венеціанської комісії М. Ставнійчук на прес-конференції 20 грудня. 

Говорячи про Виборчий кодекс, М. Ставнійчук зазначила, що Венеціанська 
комісія рекомендує при прийнятті виборчого законодавства взяти за основу 
Виборчий кодекс, розроблений парламентом (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 
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*** 
Власти Беларуси поступили правильно, жестко подавив акции протеста 

в Минске, заявил лидер партии «Родина» И. Марков.  
«Оппозиция может возмущаться, но А. Лукашенко все равно победил на 

выборах. А все акции, все эти шествия оппозиции – мы помним, к чему это 
привело у нас в стране. Лично у меня много знакомых, которые видели 
происходившее в Украине в 2004 г., и они не хотят повторения того же в 
Белоруссии», – сказал политик. 

По мнению И. Маркова, к организации манифестаций в Беларуси причастны 
организации, существующие на гранты Запада. «Здравомыслящее государство не 
может допустить таких беспорядков. Снова хочу привести пример нашей страны. 
Если бы наши власти в 2004 г. действовали жестче, то и у нас не было бы пяти лет 
оранжевого кошмара», – заявил он.  

«Организации, существующие на международные гранты, будут пытаться 
дестабилизировать ситуацию, но их нужно жестко пресекать», – резюмировал 
лидер «Родины». 

 Спецназ подавил выступления против победы А. Лукашенко на выборах 
(Корреспондент.net (http://korrespondent.net). – 2010. – 21.12). 

 

ЕКОНОМІКА 
 
Чистий сальдований прибуток комерційних банків у листопаді становив 

1,204 млрд грн.  
У січні – листопаді збиток українських комерційних банків становив             

9,437 млрд грн. Доходи банків за цей період становили 123,102 млрд грн, що 
порівняно з аналогічним періодом 2009 р. менше 6,3 %, а витрати – на 16,7 %. 
Водночас витрати – 132,54 млрд грн, що в порівнянні з аналогічним періодом 2009 
р. менше на 16,7 %, повідомляє НБУ. 

Комісійні доходи українських банків за звітний період становили            
13,571 млрд грн, процентні доходи – 103,405 млрд грн, інші – 3,607 млрд грн. 
Комісійні витрати становили 2 364,200 млн грн, процентні витрати –            
56,325 млрд грн, загальні адміністративні витрати – 25,390 млрд грн. Відрахування 
в резерви становило 41,186 млрд грн (Економічна правда (www.еpravda.com.ua). – 
2010. – 20.12). 

 
*** 

ТОВ «Донбассинформсвязьсервис» виграло тендер держпідприємства «НСК 
«Олімпійський» на будівництво підстанції 110/10 кВ «Олімпійська» для 
енергопостачання національної спортивної арени. Про це сказано в офіційному 
повідомленні держпідприємства про підсумки відкритих торгів. 

Згідно з повідомленням, пропозиція донецької компанії акцептована 6 грудня 
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і того ж дня сторони уклали відповідний договір. Вартість послуг підрядчика за 
договором становитиме 314,463 млн грн із ПДВ. 

Фінансування будівництва вестиметься за рахунок коштів Державного 
бюджету. При цьому розпорядником виступатиме Державне агентство з 
енергоефективності і енергозбереження, при тому що проект будівництва 
підстанції затверджувався на рівні Кабміну з подачі Національного агентства з 
питань підготовки і проведення Євро-2012 (Економічна правда 
(www.еpravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Уряд до кінця 2010 р. здійснить випуск облігацій державної зовнішньої 
позики на 600 млн дол. Папери випускаються для виконання державного бюджету 
2010 р., ідеться в постанові Кабміну № 1148 від 15 грудня. Згідно з постановою 
уряду, на облігації нараховується дохід зі ставкою 6,7 % річних. 

Погашення облігацій буде проводитися 21 грудня 2011 р., а процентний дохід по 
них виплачуватися 21 червня і 21 грудня 2011 р. 

Кабмін має намір випустити єврооблігації на суму 4,5 млрд дол. у 2011 р. 
На внутрішньому ринку уряд планує залучити у 2011 р. 48,588 млрд грн, або 

6,112 млрд дол. за рахунок випуску й розміщення ОВДП (Економічна правда 
(www.еpravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Посилення податкових зобов’язань стосовно «Нафтогазу» з боку Кабміну 
не дасть змоги компанії збільшити інвестиції у 2011 р. 

Незважаючи на зростання виручки від продажу природного газу, компанія не 
зможе реалізувати ці плани. 

17 грудня прес-служба НАК «Нафтогаз України» розповсюдила заяву, згідно 
з якою за підсумками 11 місяців 2010 р. компанія реалізувала споживачам            
39,9 млрд куб. м природного газу вартістю 60,2 млрд грн. 

Це на 20 % більше в натуральному вираженні і на 34,6 % – у фінансовому, 
ніж за аналогічний період 2009 р. 

У «Нафтогазі» також уточнили, що за підсумками року компанія планує 
зберегти 20-відсоткове зростання реалізації газу і вийти на 44 млрд куб. м, що 
дасть можливість виручити на 35 % більше коштів. 

За даними Мінпаливенерго, в основному реалізація зросла за рахунок 
збільшення на 59,7 % споживання природного газу промисловістю. 

Згідно з оцінками джерела в Мінпаливенерго, за підсумками року за рахунок 
зростання реалізації газу додатковий прибуток НАК становитиме            
150–200 млн дол. 

Утім, плани можуть не реалізуватися через наміри Кабміну збільшити 
податкові відрахування. 

У зв’язку з прийняттям нового Податкового кодексу в Україні нафтогазові 
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компанії зазнаватимуть істотних збитків. Зокрема, рентна плата за видобуток 
нафти та природного газу збільшиться на 40 %, до 280 грн за 1 тис. куб. м газу 
(Економічна правда (www.еpravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

ЄБРР має намір придбати 15 % акцій «УкрСиббанку» за ціною майже на 
42 % нижче за їх номінальну вартість. 

З урахуванням нещодавнього збільшення статутного капіталу 
«УкрСиббанку» до 7,512 млрд грн, номінальна вартість 15 % акцій становить 
1,127 млрд грн. 

Придбання акцій схвалене радою директорів ЄБРР і відбудеться в І кварталі  
2011 р. після оформлення всіх необхідних юридичних документів та отримання 
дозволів регулюючих органів. 

Намір придбати 15 % «УкрСиббанку» за 82 млн дол. в ЄБРР підтвердили, при 
цьому відмовилися коментувати деталі майбутньої угоди (Економічна правда 
(www.еpravda.com.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Р. Ахметов будет продавать электричество в страны ЕС, Белорусь и 
Молдову. 

Компании, входящие в группу СКМ украинского олигарха Р. Ахметова, 
заключили договоры на право доступа к межгосударственным электросетям для 
осуществления экспорта электроэнергии в 2011 г. 

Как сообщили в пресс-службе компании, в результате торгов, состоявшихся 
14 декабря, ООО «Востокэнерго» приобрело право доступа к 545 МВт пропускной 
способности электросетей в направлении Словакии, Венгрии, Румынии, 215 МВт 
– в направлении Польши, 750 МВт – в направлении Беларуси. ООО «Пауэр 
Трейд» в свою очередь приобрело право доступа к 200 МВт пропускной 
способности в направлении Молдовы на протяжении 2011 г. Кроме того, 
госпредприятие «Укринтерэнерго» приобрело право доступа к 150 МВт 
пропускной способности в направлении Беларуси (REGNUM (www.regnum.ru). – 
2010. – 20.12). 

 
*** 

НАК «Нефтегаз Украины» намерена привлечь у ПАО «ВТБ Банк» (Киев) 
кредитную линию на общую сумму 180 млн долл. Об этом сказано в сообщении 
компании, опубликованном на официальном веб-портале «Государственные 
закупки». Согласно сообщению, кредит планируется привлечь через проведение 
НАК «Нефтегаз Украины» тендера с одним участником.  

«Нефтегаз Украины» намерена привлечь средства на период с 2010 по            
2011 гг. включительно.  

В сообщении уточняется, что в рамках кредитной линии «Нефтегаз Украины» 
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намерена в первую очередь освоить средства на сумму, эквивалентную            
175,1 млн грн, в частности, в 2010 г. – 12,720 млн грн.  

Следует отметить, что в начале сентября Национальная акционерная 
компания (НАК) «Нефтегаз Украины» договорилась с банком «ВТБ капитал 
ПЛС», дочерней структурой российского ВТБ, о кредите в размере 400 млн долл. 
«Нефтегаз» берёт кредит без открытых торгов по процедуре «закупка у одного 
участника» на период 2010–2013 гг. Об этом сообщили в Министерстве 
экономики. Стоимость обслуживания кредита составит 1,055 млрд грн. Из них 
112,2 млн грн украинская компания заплатит российскому банку в 2010 г. В 
начале октября «Нефтегаз» привлёк у «Проминвестбанка» (ПИБ, Киев) кредит на 
сумму 18,85 млн грн (с НДС), сообщила пресс-служба Министерства экономики 
Украины. Согласно сообщению, кредит привлечён по процедуре закупки у одного 
участника (NEWSru.ua (http://rus.newsru.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Средняя номинальная заработная плата украинцев в 2010 г. составляла 
2191 грн. Об этом на пресс-конференции сообщил национальный координатор 
Международной организации труда в Украине В. Кострица. 

При этом в 11 областях Украины зафиксирован уровень зарплаты ниже 
среднеукраинского. Согласно последим данным Международной организации 
труда, мировой экономический кризис заморозил рост зарплат по всему миру. В 
странах Восточной Европы в 2009 г. реальная зарплата сократилась в среднем на 
2,2 %. Это при том, что еще годом ранее был зафиксирован 10,6 % прирост. До 
кризиса, в 2007 г. зарплаты увеличивались в среднем на 17 % (Утро-Украина 
(www.utro.ua). – 2010. – 20.12). 

 
*** 

Государственное предприятие «Международный аэропорт «Борисполь» 
(Киевская обл.) выплатило штраф в размере 10 млн грн по требованию 
Антимонопольного комитета Украины (АМКУ). 

Как сообщила пресс-служба АМКУ, штраф взыскан за злоупотребление 
монопольным положением при заправке самолетов авиационным топливом. 

Как сообщалось, АМКУ 28 апреля 2009 г. оштрафовал три компании-
авиазаправщика на общую сумму 255 млн грн за злоупотребление монопольным 
положением при заправке самолетов авиационным топливом на территории 
аэропорта «Борисполь»: ЗАО «Совместное украинско-голландское предприятие 
«Кребо» – на 125 млн грн, «ЛУК-Авиа Ойл» – на 20 млн грн, ПАО «Укртатнафта» 
(Кременчуг Полтавской обл.) – на 110 млн грн. К настоящему времени компании 
не уплатили штрафы, затягивая дело в судебных инстанциях. На сам аэропорт был 
наложен штраф в размере 10 млн грн, который также оспаривался в различных 
судебных инстанциях, после чего Высший хозяйственный суд Украины обязал 
предприятие уплатить указанную сумму (Утро-Украина (www.utro.ua). – 2010. – 
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20.12). 
 

*** 
Підприємства комунальної теплоенергетики (ТКЕ) заборгували ДК «Газ 

України» близько 2,6 млрд грн за спожитий з початку опалювального сезону 
2010–2011 рр. природний газ (без АЕК «Київенерго»). Про це ІМК повідомили в 
прес-службі компанії. Рівень розрахунків тепловиробників становить 35 % (ІМК 
(www.imk.com.ua). – 2010. – 21.12). 

 
*** 

Акції «Укртелекому» з початку відкриття торгів на «Українській біржі» 
просіли на 8,76 %. 

Станом на 10:30 їх ціна становила 0,5751 грн за штуку. При цьому через 
хвилину вартість паперів продовжила знижуватися і становила 0,5742 грн за 
штуку -8,9 %. 

Нагадаємо, що видання «Комерсант Україна»повідомило, посилаючись на власні 
джерела у ФДМ, що заявку на участь у приватизації «Укртелекому» подала компанія, 
пов’язана із СКМ. 

СКМ, Р. Ахметова, заявила, що не подавала заявки на участь у приватизації 
«Укртелекому». 20 грудня закінчився прийом заявок на участь у конкурсі з 
приватизації «Укртелекому». Заявку подала лише одна компанія (Економічна 
правда (www.epravda.com.ua). – 2010. – 21.12). 


